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حاشیه نشینی

دولت تصویب نشود، نمی توانیم دقیقاً الان آن را توضیح دهیم. ما نگاهمان این است 

که ردیف بودجه پیش بینی شود، اگر هم مثلًا در آب و فاضلاب بودجه ای پیش بینی 

شد، مشخص کنند این مربوط به اگوی حاشیه شهر است.

پس می توان گفت که ســتاد توانمندسازی سکونتگاه ها باید این کار را 
می کرده ولی کارآمد عمل نکرده است؟

نه اصلًا کارآمد نیســت چون آن ها حتی یک دفتــر اجرایی ندارند و یک دبیر در 

مسکن شهرســازی دارند که دســتگاه ها را جمع می کنند و جلسه می گذارند. این 

ســازمان اجرایی نیرو دارد و باید تشکیلات داشــته باشد و باید دنبال مطالعه برود، 

الآن کسی نیست که معضلات حاشیه شهر را دربیاورد، دستگاه ها و حتی شهرداری 

آن قدر درگیر کارهای خود هستند که یک واحد ویژه ای در دستگاه ها برای حاشیه 

شهر نداریم، وقتی سازمان اجرایی شکل بگیرد، این سازمان به صورت اختصاصی 

کارش همین است و تمام برنامه اش در حاشیه شهر است و باید معضلات را مطالعه 

و مــردم را بــه مشــارکت دعــوت کنــد، ســازمان اجرایــی به عنــوان ســازمانی کــه 

سیاست گذاری دستگاه های مختلف را این سازمان باید انجام دهد.

تصورمان در ســازمان اجرایی این بود که مثل جهاد ســازندگی است و 
خودش معطل نمی شود که مثلًا آب و فاضلاب بیاید اینجا را لوله بکشد.

نه فقط معطل نمی ماند، بلکه این ســازمانی نیســت که خود شهرداری تشکیل 

داده باشــد، چراکه سازمان اجرایی ساختار دولتی و بودجه دولتی دارد، وقتی این 

سازمان اعضای هیئت مدیرش تعیین شدند، آب فاضلاب مجبور است پروژه را اجرا 

کند و به نظر من با این ساختار می توانیم معضلات را حل کنیم، با ستاد ساماندهی 

به هیچ جا نمی رسیم.

مشکلی در تعامل با وزارت کشور و مسکن و شهرسازی پیش نمی آید؟
نه ان شاءا... این اتفاق نمی افتد و در جلسات هم مسکن و شهرسازی استقبال 

کرده است و تا زمانی که سازمان اجرایی پای کار نیاید و به صورت منسجم پیگیری و 

مطالعه و زیرساخت ها را درست نکنند، طرح های تفصیلی منطقه را سرعت ندهند، 

اتفاقی نمی افتد، الان این اقدامات را حتی در شــهرداری داریم اما پراکنده اســت و 

یک نفر شــاید در معاونت فرهنگی، بحث ها را پیگیری کند ولی یک مدیریت واحد 

باید خط دهی، سیاســت گذاری و پیگیری کند، درگذشته حتی بدنه شهرداری در 

این مسئله هماهنگ نبود.

ساختار این سازمان چیست؟
سازمان اجرای حاشیه شهر باید به گونه ای باشد که هم شهرداری بتواند کمک 

کند و هم بودجه دولتی بیاوریم و هم مشــارکت مردم را پای کار بیاوریم تا زمانی که 

مشــارکت مردم در ســازمان دیده نشــود، قطعاً پیشــرفتی در کارهای حاشیه شهر 

نخواهیم داشت. این ساختار باید تائید شود، ما در اینجا شورای سازمان، مدیرعامل 

و هیئت مدیــره را دیدیــم و چنــد الگــو به وزارت کشــور رفتــه که باید اصلاح شــود. 

معاونت های مختلف مثلًا مشــاوران و کارگزاران، معاونــت تولید و فناوری و مالی و 

معاونت امنیتی و حقوقی دیده شده است.

شورا با هیئت مدیره چه فرقی می کند؟
این را ما ابتدا به شــهرداری پیشــنهاد دادیم، منتها گــوش نکردند بعدازاین که 

دســتورالعمل شــورای امنیت آمد، آنجا شــورای ســازمان پیش بینی شــده و همین 

شورای سازمان را با عنوان هیئت مدیره سازمان دیدند.

چرا دستگاه های خدماتی را در این ساختار ندیدید؟
وقتی مدیرکل فنی و عمران شهرداری عضو هیئت مدیره است، نیازی به حضور 

سایرین نیست یا مثلًا به جای این که نیروی انتظامی، بسیج و ... عضو شوند، معاون 

فرماندار را که نماینده شورای تأمین است، آوردیم.

احتمال دارد که دولت بگوید بار اضافه روی دوش ما گذاشته می شود؟
نه! برای حل معضل بزرگ حاشیه شهر باید هزینه شود و نمی شود بگوییم هیچ 

اتفاقــی نباید بیفتد چون بارمالی دارد، تأکید مــا و دولت این بود تا جایی که امکان 

دارد بــار مالی اضافی و ســاختار نیرویــی جدید طراحی نشــود، از همین نیروهای 

موجود دستگاه ها استفاده شود.

برای زیارت هم بودجه گذاشته شــده و هم معاونت مستقل در استانداری 
تشکیل دادند اما به سرانجام مناسبی نرسید. آیا فکر نمی کنید که ممکن است 

همین مشکل برای سازمان اجرایی حاشیه شهر هم پیش بیاید؟
چنیــن چیــزی پیش نمی آیــد چون امیــدی به دولــت نداریم که ردیــف بودجه 

هرســال بیاید. ما همین الان در شهرداری ســالانه 400 تا 500 میلیارد تومان در 

حاشــیه شهر هزینه می کنیم، سال گذشته برای نهضت آسفالت ۷0 تا ٨0 میلیارد 

تومان هزینه کردیم همینطور برای جمع آوری آب های سطحی، این که بودجه زیارت 

روی هوا ماند و عملیاتی نشد متفاوت با این سازمان است. 

جدا از بودجه این سازمان اختیارات قانونی هم دارد؟ 
وقتــی دولــت در حــال تصویب آن اســت، پس یعنی اختیــار قانونــی دارد، این 

ســازمان درونی خود شهرداری نیست که نتواند دســتگاه ها را پای کار بیاورد، مگر 

این که رئیس سازمان حاشیه شهر بی عرضه باشد.

اگر این مصوبه در هیئت دولت معطل ماند چه؟
پیگیریم تا زودتر تصویب شود. آقای موحدیان هم باید چکمه بپوشد و راه بیفتد 

در تهران پیگیر باشد.

به ضــرورت حضــور مردم در عرصه ســاماندهی حاشــیه شــهر اشــاره 
کردید، برای مشارکت مردم الگویی دارید؟

پیشنهادم این است که اگر سازمان شکل گرفت، ما تعاونی های توسعه عمران را 

در محلات راه بیندازیم که پروژه های آن محله را اجرا کند و این تعاونی ها با محوریت 

محلات باشد، مثلًا هشت پهنه، هشت تعاونی توسعه عمران داشته باشد، تعاونی ها 

اجرای پروژه را بر عهده بگیرند تا مردم هم به عنوان سهامدار هم به نوعی درگیر این 

کار شوند.

 اگر سازمان 
شکل گرفت، 
باید تعاونی های 
توسعه عمران 
را در محلات 
راه بیندازیم که 
پروژه های آن 
محله را اجرا کند 
و این تعاونی ها با 
محوریت محلات 
باشد،  تعاونی ها 
اجرای پروژه را بر 
عهده بگیرند تا 
مردم هم به عنوان 
سهامدار هم 
به نوعی درگیر 
این کار شوند

بـرای پیگیـری آخریـن وضعیـت سـازمان اجرایـی سـراغ 

اسـتاندار خراسـان رضـوی نیـز رفتیـم امـا روابـط عمومـی 

اسـتانداری با اعلام این که حرف جدیـدی وجود ندارد، ما 

را به مطالب منتشـر شـده در رسانه ها حواله دارد، ما نیز به 

ناچار سـراغ این مطالب رفتیم،  اسـتاندار خراسان رضوی 

در آخریـن صحبتـش در رسـانه ها اعـلام کـرده اسـت  کـه 

وجود اشـکالاتی باعث شـده بود سـاختار اجرایی سازمان 

برگشـت  کشـور  وزارت  سـوی  از  مشـهد  شـهر  حاشـیه 

داده شـود، امـا ایـن مشـکلات  برطـرف شـده اسـت،وی 

تصویـب  بـرای  اداری  سـازوکار  کـه  اسـت  کـرده  تصریـح 

نهایی سـازمان اجرایی حاشـیه شـهر قدری زمان بر اسـت 

بااین حـال به صـورت عملـی، بخشـی از وظایـف اجرایـی 

این سـازمان آغازشـده اسـت و در پاییز با تأمین اعتبار، این 

سـازمان به صـورت رسـمی فعالیـت خـود را آغـاز می کنـد. 

سازمان اجرایی حاشیه شهر پاییز امسال آغاز به کارمی کند

خبر مرتبط

استاندار خراسان رضوی : 


